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رئیس دفتر رئیس جمهور  با تاکید 
بر اینکه مجلس برای این تشکیل 
نشده که حق را محدود کند، اظهار 
داشت: من جزو کسانی هستم که 
همواره با محتوای نامناسب و اخبار 
دروغ مخالفم و حتما هم می گویم 
که برای بخش محتوای نامناسب و 
مجلس  و  دولت  باید  غیراخلاقی 
مدیریت کند، اما به بهانه این نباید 
کل فضای مجازی را فیلتر و مسدود 
کرد. محمود واعظی گفت: این طرح 
ابهامات زیادی دارد و باعث می شود که 
کسب و کارهایی آسیب ببیند یا از بین 
برود و باعث می شود فعالیت های علمی 
و دانشگاهی محدود شود. بسیاری 
از نخبگان ما از علوم و اطلاعات 
بین المللی استفاده می کنند، اینکه 
با این طرح به عنوان صیانت، فضایی 
را ایجاد کنند که به تدریج منجر به 
مسدودیت در فضای مجازی شود را 
به مصلحت نمی دانم. وی بیان کرد: 
زمین سوخته معنایش این است که 
تمام امکانات کشور از بین رفته باشد 
و کسی نتواند استفاده کند، اما اینجا 
برعکس است و تمام امکانات کشور در 

خدمت آینده قرار گرفته است.

اصلاح طلبان هم به رئیسی 
کمک کنند

یــک فعــال سیاســی اصولــگرا  
در خصوص دولت سیزدهم و چگونگی 
عمل به وعده ها توسط رئیس جمهور 
منتخب اظهار داشت: آقای رئیسی 
شخصیت محترم و مقتدری است. او 
در ریاست قوه قضائیه توانست موقعیت 
مردمـی خود را خــوب حفظ کند. تا 
الان هم با تدبیر عمل کرده و خود را 
به یک مجموعه وابسته نکرده و از بقیه 
هم جدا نکرده است و می گوید مــن 
 رئیــس جمهــــور همـــه هستــم.

ما  وظیفه  گفت:  .بادامچیان  . . اسد ا
همراهی  و کمک به اوست. همه مردم 
باید کمک کند حتی اصلاح طلبان هم 
باید کمک کنند. دولت موجود هم 
باید به او کمک کند و مثل دوره های 
گذشته، دوگانه دولت موجود و منتخب 
شکل نگیرد. دبیرکل حزب موتلفه بیان 
کرد: اینکه روحانی بعد از اعلام نتایج به 
دیدار رئیسی رفت کار خیلی خوبی 
بود. اگر مشکلات کشور حل شود 
همه در رفاه خواهند بود و نه فقط یک 
گروه خاص و اگر  وضعیت خراب شود، 
همه ضرر می کنند. وی افزود: طبیعی 
است که آقای رئیسی در کابینه خود از 
اصلاح طلبان خالص استفاده نمی کند.

 جریان هایی پشت صحنه
 طرح صیانت ا ند

یک فــعال سیاســی اصلاح طلب 
دربـاره طرح اخیر مجلس اظــهار 
داشــت: مــن احســاس مــی کنم 
جریان هایی پشــت صحنه هستند 
که منافعی از محدودکردن اینترنت 
بـرای مــردم دارند. در حقیقــت آنها 
درپــی صیانــت از حـقــوق مـردم 
نیستنـــد، بلکــه مــی خـــواهند از 
 منــافـــع خود صیــانت کــــنند. 
سید محــمود میــر لوحی در مــورد 
پیامدهای این طرح گفت: اکنون که 
کرونا، بی آبی، فقر و صدها مشکل 
دیگر بر مردم فشار می آورد، تنها معبر 
تنفس برای مردم فضای اینترنتی 
اعم از سایت ها و فضای مجازی است. 
بسیـــاری از مردم کسب و کار های 
اینترنتی راه انداخته اند و از این طریق 
امرار معاش می کنــند. به خصوص در 
یک سال و نیمـــی کـــه درگــیـر 
کرونـــــا هستیم، اینترنت توانست 
قدری به مشاغل رونق دهد؛ حالا 
عده ای با مطرح کردن بحث هایی مانند 
قطع دست آمریکا از دخالت گری 
و این دست موضوعات می خواهند 

مردم را در فشار بیشتری قرار دهند.

سـرمقــاله

رژیم صهیونیستی پــس از آنکه نفتـکش مِرسِر استریت 
روز جمعــه در نــزدیکی عمـــان هدف حمــله قــرار 
گرفت، در تلاش است شورای امنیت سازمان ملل را وادار به 
محکوم کردن ایــن حادثه کند. رژیم صهیونیستی مدعی 
ئیل  است نفتکش مِرسِر استریت که تحت کنترل اسرا
است، توسط پهپادهای ایران هدف قرار گرفته و شورای 
امنیت باید به این حادثه رسیدگی کند. در این حادثه 
دو تن از خدمه  کشتی، شــامل یک فرد رومانیایی و یک 
بریتانیایی جان خود را از دست داده اند. به همین علت 
رژیم صهیونیستی سعی دارد با همکاری سایر کشورها، 
به ویژه بریتانیا و آمریکا شورای امنیت را متقاعد کند 
بحث ها  را به سمت ایران پیش ببرد. در همین راستا قرار 
است نماینده رژیم صهیونیستی در آمریکا و سازمان ملل 
یک نامه به شورای امنیت ارسال کند و در آن خواستار 
رسیدگی به موضوع و محــکوم کردن حــادثه نفتکش 
مِرسِر استریت شود. وزیر امورخارجه رژیم صــهیونیستی 
نیز تاکنون در گفت  و گو با همتایان خود از واشنگتن و لندن 
خواستار پاسخ دیپلماتیک و جدی این کشورها و همچنین 
سازمان ملل در رابطه با این حمله شده است. باید توجه 
داشت این احتمال وجود دارد که اقدامات آنها به نتیجه 
برسد و در شورای امنیت مورد توجه قرار گیرد و به همین 
علت باید مراقب بود و هوشیارانه گام برداشت. طبق منشور 
سازمان ملل این قبیل اقدامات مختل کننده صلح و امنیت 
بین المللی است؛ زیرا در آب های بین المللی اتفاق رخ داده 
است. از سوی دیگر این کشتی یک هدف غیرنظامی بوده 
است و به همین علت این شکایت احتمالا مورد رسیدگی 
قرار خواهد گرفت. از سوی دیگر باید حمله به این کشتی را 
مشکوک دانست؛ زیرا به نظر می رسد صحنه سازی ای شکل 
گرفته است تا ایران را وارد چالش جدیدی کنند. باید توجه 
داشت که برخی در منطقه خاورمیانه هستند که از پایان 
تنش ها در حوزه خلیج فارس و خاورمیانه خشنود نیستند و 
هر روز به دنبال آن هستند تا تنش دیگری در منطقه ایجاد 
کنند، زیرا منافع آنها در این است که خاورمیانه همواره 
در تنش باشد. شاید در این میان برخی گروه ها که ظاهرا با 
ما نیز در ارتباط هستند، در این معادله نقش آفرینی کنند 
و ایران باید مراقب تمامی جوانب این امر باشد. امروزه 
کشورها برای ترسیم آینده منطقه یک بازی چندبعدی را 
در پیش می گیرند و شاید در این بازی های پیچیده سیاسی 
و امنیتی، از گروه های دوست نیز ضربه بخوریم. بنابراین 
ایران باید از هر اقدامی که پایش را به شورای امنیت 
باز می کند، اجتناب نماید؛ زیرا موجب می شود حتی از 
دوستان خود نیز فاصله بگیرد. کشوری همچون چین امروز 
خواستار ایجاد امنیت در خلیج فارس است و از رفتارهای 
تنش آمیز حمایت نمی کند. مجموعه این اتفاقات نشان 
می دهد شاید بخواهند یک پــاپوش برای ما درست کنـند 

که باید مراقب باشیم.

تنش های دریایی مشکوک؟!

اعلام زمان تنفیذ ابراهیم رئیسی 
مراسم تنفیذ سیزدهمین دوره  ریاست 
جمهوری اسلامی ایران سه شنبه ۱۲ مرداد 
۱۴۰۰ با حضور رهبر انقلاب اسلامی و جمعی 
از مسئولان و کارگزاران نظام در حسینیه  امام 
خمینی)ره( برگزار و منتخب ملت ایران توسط 
ولی فقیه به سِمت »ریاست جمهوری« منصوب 
می شود. این مراسم با رعایت دستورالعمل ها 
و شیوه نامه های بهداشتی برگزار و از ساعت 
۱۰:۳۰ صبح به صورت زنده و مستقیم از 
صفحات  و  سایت  صدا و سیما،  شبکه های 
KHAMENEI.IR  در شبکه های اجتماعی 
به صورت زنده پخش می شود. در این برنامه 
وزیر کشور گزارشی از روند برگزاری انتخابات 
۱۴۰۰ ارائه می کند و پس از قرائت متن حکم 
تنفیذ رئیس جمهور منتخب و ایراد سخن 
توسط حجت الاسلام والمسلمین رئیسی، رهبر 

معظم انقلاب سخنرانی خواهند کرد.

اتهام زنی نخست وزیر اسرائیل 
به ایران 

»نفتالی بنت« نخست وزیر اسرائیل در 
نخستین واکنش خود به هدف قرار گرفتن 
کشتی نفتی اسرائیلی در نزدیکی آب های عمان 
گفت که ایران مسئول حمله به این کشتی است. 
بنت مدعی شد که »بدون شک« ایران مسئول 
هدف قرار گرفتن کشتی نفتی اسرائیل در دریای 
عمان است. وی در اظهاراتی تحریک آمیز گفته 
که »از جامعه جهانی این انتظار را داریم که به 
ایران نشان دهد مرتکب خطای فاحشی شده 
است و اسرائیل به روش خود پیامش را به تهران 

می رساند.«

 آمادگی برگزاری مراسم
 تنفیذ و تحلیف

فــرمــانده نیــروی انتظامی از آمــادگی 
ناجــا برای برگزاری مراســم تنفیــذ و تحلیف 
ریاست جمهوری در ۱۲ و ۱۴مردادماه خبر داد. 
سردار حسین اشتری گفت: نیروی انتظامی 
با به کارگیری تمامی ظرفیت ها و امکانات 
برای برگزاری این مراسمات مهم با آمادگی 
کامل پای کار است و حضور پررنگی خـواهد 
داشـــت. وی ادامــه داد: در این رابطه تمامی 
هماهنگی های لازم برای برگزاری مراسمات 
تنفیذ و تحلیف رئیس جمهور دولت سیزدهم 
»سیدابراهیم رئیسی« انجام شده است. فرمانده 
نیروی انتظامی در ادامه خاطرنشان کرد: 
بحمدا... در این رابطه تاکنون هیچ گونه مشکل 
امنیتی گزارش نشده است و نیروی انتظامی نیز 
همچون سنوات گذشته و حضور موثر در تمامی 
صحنه ها، برای برگزاری مراسم تنفیذ و تحلیف 
رئیس جمهور دولت سیزدهم با آمادگی کامل 

پای کار خواهد بود.

اخـــبار کوتاه

رئیسجمهور:

برایعیبونقصهاازمردمعذرخواهیمیکنیم  
بخشیازواقعیترابهمردمنگفتیم؛چوننمیشدومفیدنبود

میترسیدموحدتملیصدمهببیند؛بسیاریازمسائلرابهجانخریدیم
 رئیس جمهور گفت:  هنوز هم به مردم 
بدهکاریم و اگر شرایط ما مناسب تر بود، همه با 
هم همکاری کرده بودیم و قوای دیگر بیشتر ما 
را یاری کرده بودند، به نقاط بهتری می رسیدیم. 
هر آنچه از سال های گذشته تا امروز با مردم 
صحبت کردیم و اعلام کردیم چیزی برخلاف 
واقعیت نبود. آنچه واقعیت بود به مردم گفتیم؛ 
البته بخشی از واقعیت را به مردم نگفتیم و از 
نظر من نمی شد آنها را بگوییم، به دلیل اینکه 
آنها را مفید نمی دانستم و می ترسیدم یک 
هدف بسیار بلندی که همه باید دنبال کنیم و 

آن وحدت ملی است، صدمه ببیند.
اهماظهاراتحجتالاسلاموالمسلمین

حسنروحانیازاینقراراست:
 ۴ سال نخست دولت تدبیر و امید از 
لحاظ داخلی، بین المللی، سرمایه اجتماعی و 
امید مردم به آینده با ۴ سال دوم کمی متفاوت 
بود؛ در ۴ سال اول در دوران تعامل با جهان 
بودیم و ما به خودمان کاملا اطمینان داشتیم 
که حریف قدرت های بزرگ در مذاکره هستیم؛ 
من هیچ تردید نداشتم که در مذاکره با جهان 
شکست نمی خوریم و باز هم اگر مذاکره ای 
بود شکست نمی خوریم؛ آنقدر دیپلمات ها و 
حقوقدان های توانمند داریم در خط مقدم که 
دیدیم در مقاطع حساس به پیروزی رسیدیم. 
وقتی می گوییم پیروزی، در یک تعامل و 
مذاکره با چند قدرت یا جهان، منظورمان 
نتیجه است؛ ممکن است در جایی شکست و 
در جایی پیروزی باشد، اما وقتی پیروزی ما 
۹۰ و شکست ما ۲۰ بود، ما وقتی به ۷۰ برسیم 
می گوییم پیروز هستیم و پیروز هم بودیم و آثار 

آن را هم مشاهده کردیم.
 اگر بعد از مذاکره و بعد از ۲۳ تیر ۹۴ 
دیدید که تورم کاهش یافته، رشد اقتصادی، 
اشتغال و سرمایه گذاری بالا رفته و میزان 
صادرات از واردات پیشی گرفته است، یعنی 
پیروز شده ایم؛ مذاکره نکردیم که فقط در 
سیاست پیروز شویم؛ بلکه علاوه بر پیروزی 
در سیاست، در اقتصاد نیز نتیجه این پیروزی 

را مشاهده کردیم. آرزوی ما این بود که وقتی 
توانستیم تورم را کاهش دهیم و تک رقمی 
کنیم، این شاخص را نگه داریم؛ ما تورم ۴۰ 
درصد را کاهش دادیم و از اواخر ۹۴ تا سه ماهه 
نخست سال ۹۷ این رقم را تک رقمی نگه 
داشتیم، اما بعد از ورود به جنگ اقتصادی 
رقم تورم تغییر کرد؛ اگر کسی زمان صلح و 
جنگ را تشخیص ندهد، آدم باید خیلی غصه 
بخورد؛ این جنگ را بر ما تحمیل کردند و اگر 
آن دوران جنگ تحمیلی نبود، همان روند را 

ادامه می دادیم.
 اینکه مردم عزیز ما از لحاظ معیشت 
ناراحتند و حق آنها هم هست، باید ببینیم 
در شرایط جنگ چه کار می توانستیم انجام 
دهیم؛ وقتی روابط بانکی ندارید و از طریق 
صرافی معامله می کنید، حداقل درآمد شما 
۲۰ درصد کاهش می یابد و اگر چیزی وارد 
می کنید، قیمت ۲۰ درصد افزایش می یابد. 
ما به خاطر شرایط تحریم، واردات ۲۵۰۰ قلم 
کالا از جمله خودرو را ممنوع کردیم. وقتی 
واردات کالایی ممنوع می شود، آثار آن مشخص 
است و آن اجناس در داخل گران می شود، 
اما چاره  دیگری نداشتیم که اجناسی را که 
ضرورت ندارد، ممنوع کنیم و اجناسی را که 
جزو مواد اولیه کارخانجات بوده و موادی که 
از کالاهای اساسی و برای زندگی مردم است، 
با ارز ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی وارد کنیم و در 

اولویت قرار دهیم.
 در زمان جنگ نمی توان نقطه زمان صلح 
را به دست آورد. معمولا وقتی کشوری وارد 

جنگ می شود، کالاها را مدتی می کند اما ما 
در این جنگ جیره بندی نکردیم و کشور اداره 
شد. در جلسات اقتصادی سال ۹۷ چندین بار 
تاکید کردم که سیاست اقتصادی من، وفور در 
بازار است؛ ما برای کالاهای اساسی تا پایان ارز 
۴۲۰۰ تومان تخصیص دادیم اما قیمت کالا را 
فقط ارز تعیین نمی کند؛ بلکه حمل و نقل و تورم 
کشور در این زمینه تاثیر گذار است. ما توان مان 
را در این زمینه به کار گرفتیم؛ اما معنای این کار 
این نیست که کار ما بی نقص بوده است، حتما  
نقص داشتیم و ما معصوم نیستیم و تلاش ما 
بر این بوده که عیب و نقص مان کمتر باشد، اما 
اگر عیب و نقصی داشتیم از مردم عذرخواهی 
و طلب عفو و رحمت می کنیم، برای اینکه در 
حد توان مان در آن شرایط اقدامات خود را 

انجام دادیم.
۳ میلیارد دلار برای   اگر ما فقط ۵/
یک پالایشگاه سرمایه گذاری کردیم، کاری 
بزرگ بوده است؛ آمار و ارقام نشان می دهد 
در سد سازی، تصفیه خانه های آب و فاضلاب 
و رساندن آب به روستاها چه پیشرفت هایی 
داشته ایم؛ در سال ۹۲ مشخص است که چند 
نفر از روستاییان کشور از آب آشامیدنی سالم 
استفاده می کردند؛ اما امروز نزدیک به ۱۰ 
میلیون نفر از این آب استفاده می کنند. ما ۵۷ 
سد مخزنی ملی را در این دولت تمام کردیم. در 
اینکه در بنزین خودکفا شده ایم تردیدی وجود 
ندارد. ما به خاطر سلامت مردم و خودکفایی، 
پالایشگاه عظیمی را تکمیل و افتتاح کردیم؛ 
بنابر این ما توسعه را رها نکردیم. شنبه ها و 

یکشنبه ها را ممکن است کسی انکار کند 
اما پنجشنبه را کسی نمی تواند انکار کند؛ 
پنجشنبه های افتتاح در تاریخ ماندگار خواهد 

بود.
 در برخی موارد ما به نزدیکی افتتاح 
رسیده ایم و چند هفته دیگر این برنامه ها به 
پایان می رسد؛ احیای دریاچه ارومیه از جمله 
این طرح ها و برنامه ها است. در دولت یازدهم 
اولین مصوبه ما احیای این دریاچه بود و همه 
کارهای مربوط به این موضوع به پایان رسیده 
است. هدف من از بیان این موارد این است که 
بگویم برخی از طرح ها به دروازه افتتاح رسیده 
و ما چند هفته زمان کم آوردیم و ان شاءا... در 
دولت سیزدهم این طرح ها افتتاح خواهند شد. 
طرح تحول سلامت و دسترسی مردم به فضای 
سایبری از دیگر مواردی است که در این دولت 
محقق شده است. طرح های بسیاری دیگری 
وجود دارد که با عملیاتی شدن آنها، ما به 
برنامه های خود دست یافته ایم. اتصال همدان، 
ارومیه، کرمانشاه و یزد به شبکه ریلی از جمله 
اقداماتی که در حوزه ریل انجام شده و ان شاء ا... 
به زودی شاهد اتصال اردبیل و کردستان و 

سایر شهرها به این شبکه خواهیم بود.
*مردم در این سه سال و نیم در سختی 
زیادی از لحاظ تامین زندگی و اجاره مسکن 
بودند. کاری که ما توانستیم انجام دهیم، 
افزایش  و  معیشتی  بسته های  تخصیص 
حقوق ها بود، اما در عین حال از ملت ایران 
به خاطر رنج هایی که کشیده اند عذرخواهی و 
به خاطر پیروزی هایی که کسب کرده اند تشکر 
می کنم. ملت ما دوبار پیروز شدند؛ یک بار در 
دولت یازدهم و در مذاکرات و تعامل سازنده 
و بار دیگر در دولت دوازدهم در استقامت، 
ایستادگی و مقاومت در برابر آمریکا و دشمنان 
پیروز شده و به آنها شکست حتمی داده و آنها 
خودشان بر این موضوع اعتراف کرده اند و 
مردم آنها را پای میز مذاکره کشانده اند؛ این 
دو موفقیت بزرگ مربوط به ملت بزرگ ایران و 

رهنمودهای مقام معظم رهبری است.

محمدجوادظریف:

   ما به آمريکا اعتماد نکرديم  
برایدعاکردنبهکابینهجدیددعوتشدهایم عواملبیروندولتوکشورمانعازرفعتحریمهاشدند

اگربرجامبهنفعمانبودآنهاامروزشرطوشروطنداشتند
آرمانملی: وزیر امور خارجه کشورمان با بیان اینکه 
حتماً رفع تحریم ها یکی از مهمترین نیازهای کشور بوده 
است، اظهار داشت: بدون اینکه کشور بخواهد چشمش به 
خارج باشد ما به عنوان دستگاه دیپلماسی وظیفه داریم که 
بار را از روی دوش اقتصاد کشور برداریم. تلاش هایی هم 
کردیم و موفقیت هایی هم در دو سال اول بود که نتیجه اش در 
رشد بی سابقه کشور خود را نشان داد؛ اما متاسفانه بدعهدی 
آمریکایی ها بود که در نامه اخیر به دبیرکل سازمان ملل 
سابقه آن از شهریور سال۹۵ را ثبت کردیم و این بدعهدی ها 
به صورت یک کتاب هم در روزهای آتی منتشر می شود. 
محمد جواد ظریف در حاشیه آخرین جلسه هیأت دولت 
دوازدهم در جمع خبرنگاران گفت: این نشان می دهد که ما 
تلاش خود را کرده ایم ولی عوامل بیرون دولت و کشور مانع از 
این شد که به نتیجه ای که می خواستیم برسیم. دومین چیزی 
که باید برای مردم فراهم می کردیم واکسن بود که توجه ما به 
تولید بود؛ اما به عنوان وزارت خارجه وظیفه داشتیم که کمک 
کنیم برای دسترسی به واکسن خارجی و برای این کار در 
خدمت وزارت بهداشت بودیم و خوشحالیم که تا کنون بیش 
از ۱۰ میلیون واکسن خارجی وارد کشور شده است. وی افزود: 
با برنامه ریزی ای که شده چند ده میلیون واکسن دیگر هم وارد 
کشور می شود و ان شاءا... این نقیصه مهم که واکسیناسیون 
عمومی است، رفع خواهد شد. رئیس دستگاه دیپلماسی 
بیان کرد: در حوزه های دیگر از جمله دیپلماسی اقتصادی 
و افزایش اعتبار ایرانی در خارج کشور تلاش هایی شده 
است و امروز دنیا ایرانی را به عنوان فرد معقول و قابل اعتماد 
و فردی که روی حرفش می ایستد ولی در برابر ظلم هم قد 
خم نمی کند، می شناسد. ما آمریکایی ها را در برجام شکست 
دادیم، وقتی خواستند از برجام خارج شوند، برخلاف اینکه 

قدرت اقتصادی آمریکا توانست شکست هایی را بر ما وارد کند 
اما سه بار ظرف دو ماه در سازمان ملل متحد آمریکا شکست 
خورد و این بی سابقه است. ظریف با بیان اینکه مردم ما به 
دنیا ثابت کرده اند آن کسی که ایجاد مشکل می کند و باید 
رفتارش را تغییر بدهد ایران نیست؛ بلکه آمریکا است، اظهار 
کرد: فکر می کنم این دستاوردی است که به عنوان هدیه 
به این مردم بزرگ، که همه چیز ما حتی همین دستاورد 
هم مرهون مقاومت آنهاست، تقدیم می کنیم. وی در این 
خصوص که برای کابینه جدید دعوت شده است،  بیان کرد: ما 
دعوت شده ایم که برای کابینه جدید دعا کنیم و همین کار را 
هم خواهیم کرد. ظریف درباره جایگاهش  بعد از پایان دوره 
وزارت عنوان کرد: در دانشگاه. چه جایی بهتر از دانشگاه؟ وزیر 
امور خارجه در این خصوص که در دوران وزارت خود چه کاری 
بوده که دوست داشته انجام شود، اما نشده است، تصریح کرد: 
دلم می خواست که سرمایه بسیار بیشتری را به کشور جذب 
کنیم. می دانید که ۸۵ میلیارد دلار پیشنهاد سرمایه گذاری 
بود. دلمان می خواست که می توانستیم این سرمایه ها را برای 
خدمت به مردم ایران جذب کنیم که اگر فرصت کرده بودیم 
که جذب کنیم حتماً تحریم ایران دشوارتر می شد. ظریف 

یادآور شد: ما از دو طریق می توانیم خودمان را نسبت 
به تحریم واکسینه کنیم؛ یکی از طریق وابسته کردن 
دنیا به خودمان است که چه  حضور در چرخه ارزش 
جهانی و چه سرمایه گذاری خارجی که تحریم ما به 

دیگران هم ضربه بزند. دیگری هم کاهش 
آثار تحریم بر ایران است که رهبری 
به آن اقتصاد مقاومتی نام دادند. 
وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه 
ما اصلًا اعتمادی به هیچ بیگانه ای 

نداریم، ابراز داشت: نه اینکه به غرب اعتماد نداریم؛ بلکه ما 
به غیر از خدا و مردم خودمان به هیچ کس اعتماد نداریم و راه 
زندگی در دنیا این است ولی اعتماد نداشتن به معنای تعامل 
نداشتن نیست. وی در خصوص احتمال عدم  ادامه برجام 
در دولت رئیسی تصریح کرد: بنده وظیفه ام همان است که 
خودم باید انجام دهم. صلاح مملکت خویش خسروان دانند. 
حضرت آقای رئیسی هرچه تصمیم بگیرند؛ منتخب مردم 
هستند و روی چشم ما جا دارد. رئیس دستگاه دیپلماسی 
بیان کرد: ایران کشوری است که چندین هزاره باقی مانده و 
بالنده بوده است و در آینده هم این بالندگی را ادامه می دهد 
تا ظهور حضرت قائم. برجام یک تحول موقتی بود برای 
خارج کردن ایران از فصل هفتم منشور ملل متحد. وزیر امور 
خارجه تاکید کرد: ما دستاوردی داشتیم و اگر برجام به نفع 
ما نبود و نکات ما را نداشت امروز آنها برای ادامه برجام شرط 
و شروط نمی گذاشتند. آنها احساس می کنند که در برجام 
مغموم شده اند و احساس می کنند باید مسائل منطقه ای و 
موشکی را به برجام اضافه کنند. ما چه می خواهیم به برجام 
اضافه کنیم؟ ما که می گوییم برجام بدون یک کلمه کم و یک 
کلمه بیش. ظریف یادآور شد: ما که نمی گوییم مسائل دیگر 
را به برجام اضافه کنیم، چه کسی می گوید مسائل 
دیگر را اضافه کنیم؟ آمریکا و اروپا می گویند، چرا 
می گویند؟ به خاطر اینکه آنان نتوانستند اینها 
را در برجام اجرا کنند. وی گفت: ان شاءا... تا آخر 
هفته موسسه اطلاعات تاریخچه برجام 
را در شش جلد منتشر خواهد کرد 
و آن وقت مردم خواهند دید که 
خدمتگزاران و فداییان شان در 

برجام چه کردند.

مجلس برای محدود کردن 
حق تشکیل نشده

 دولت روحانی؛ 
بدشانس ترین دولت تاریخ

ادامهازصفحهاول|دولت روحانی از یک سو 
با فشارهای خارجی و تحریم ها مواجه و از سویی 
با بلای دیگری تحت عنوان کرونا درگیر شد. در 
این شرایط خیلی از اقتصادها که تحت شرایط 
عادی قرار داشتند با مشکلات بسیار زیادی 
مواجه شدند و کار اداری کشور را سخت و دشوار 
کرد. دولت روحانی آنچه باید انجام می داد را 
انجام داد و به لحاظ معیارهای علمی و عقلانی 
درست عمل کرده و تلاش کرده است فشارها از 
دوش ملت برداشته شود. گرچه مدیریت فشارها 
با خود دولت روحانی نبود و باوجود کارشکنی های 
داخلی و خارجی توانی نداشت که بتواند فشارها را 
مدیریت کند و متاسفانه آنطور که انتظار می رفت، 
امور پیش نرفت. روحانی می توانست یکی از 
بهترین دوره های رشد اقتصادی در تاریخ ایران 
را پدید آورد؛ اگر کارشکنی های داخلی نبود و 
ترامپ ساکن کاخ سفید نمی شد، اما در حق دولت 
جفا شد و مجددا کشور را به مسیر تهدید و فشار 
برگرداندند و نهایتا با توجه به متغیر تحریم ها و 
کرونا نتوانست انتظارات مردم را برآورده کند. 
گرچه اتفاقاتی که افتاده بود در اختیار دولت 
نبود ولی نه تنها آقای روحانی؛ بلکه هیچ فرد و 
دولت دیگری که در این شرایط قرار می گرفت 
هم نمی توانست کاری از پیش ببرد. درمجموع 
اگر مدیریت عالمانه این دولت نبود مسائل و 
مشکلات بیش از این را شاهد بودیم. هرچند 
نمی توان از آنچه اتفاق نیفتاده سخن گفت اما 
می توان پیش بینی کرد که اگر پای مدیریت دولت 
لنگ بود، یقینا آنچه انتظارات تحریم کنندگان و 
دشمنان ملت بود به نحو دیگری حاصل می شد 
و کشور با بحران های بیشتری مواجه می شد. 
درحقیقت مسائل و مشکلات فعلی را ناشی از 
عملکرد دولت روحانی نمی دانم، بلکه متغیرهایی 
که خارج از دولت اثرگذار بوده اند در این مسیر 
دخیلند. البته روحانی از عقبه فکری، اجتماعی 
و پایگاهی که حمایتش کرد به خوبی استفاده 
نکرد و به خصوص در دور دوم ریاست جمهوری 
تا حدود زیادی از پایگاه اجتماعی حامی خود 
فاصله گرفت و اگر انتقادی بر دولت و شخص 
روحانی وارد باشد، همین فاصله گرفتن است. اما 
عملکرد دولت را به لحاظ متغیرهای مدیریتی و 
با  توجه به چارچوب های علمی، مدیریت درستی 
می دانم و معتقدم آنچه باعث شد ناکام شود در 
درون دولت نبود؛ بلکه از خارج بر دولت تحمیل 
شد. صرفا منظور از خارج، روی کارآمدن ترامپ 
در آمریکا به تنهایی نیست؛ بلکه متغیرهایی در 
داخل کشور، یعنی همان کارشکنی های را نباید 
از نظر دور داشت که بر عملکرد دولت تاثیرگذار 
بود، موجب آسیب شد و در نتیجه انتظاراتی را که 

داشت، برآورده نشد.

سخـــن روز

فریدون مجلسی 
تحلیلگرمسائلبینالملل

یـــادداشت

طرح صیانـت از فضای مجــازی به اقتــصاد مردم کمکی 
نخواهد کرد و فقط باعث دلخوری بیشتر مردم خواهد شد. با 
بسته شدن اپلیکیشن های برندی مانند اینستاگرام و واتساپ 
بسیاری از مشاغل اینترنتی تعطیل خواهند شد و اکثریت 
این افراد بیکار می شوند. این راهی که نمایندگان مجلس 
می روند در اصل راه انسداد فضای مجازی در است و کمکی 
به فرصت های اقتصادی بیشتری در کشور نخواهد کرد. 
عده ای می خواهند با حذف گروه های سیاسی اجازه ندهند 
که همه جناح ها بتوانند نظرات خود را در جامعه اعلام کنند. 
نمونه این مورد را هم در انتخابات ریاست جمهوری شاهد 
بودیم که به گروه هایی در جامعه اجازه ندادند کاندیدا های 
اصلی شان حضور داشته باشند. کار به جایی رسیده که 
حاضر نیستند، صدای منتقدان را هم کامل بشنوند. البته 
اینکه بخواهید شرایط را محدود کنید قطعا با شکست 
مواجه خواهند شد. اینکه برخی مسئولان تحمل شنیدن 
انتقادات را در جامعه نداشته باشند و حداقل حقوق مردم 
را هم بخواهند به اسم صیانت از آنها بگیرید، ظلم به ملت 
ایران است. اگر مساله شما صیانت از حقوق کاربران است، 
پس چرا صدای مردم را نمی شنوید که چند روز است از 
راه های مختلف به مصوب مجلس یازدهم برای طرح صیانت 
از فضای مجازی اعتراض می کنند. اگر واقعا قصد صیانت 
ازحقوق کاربران را دارید، از اکثریت مردم نظرسنجی کنید 
و از آنها بخواهید نظرات خود را برای طرح صیانت از فضای 
مجازی اعلام کنند. یک رفراندوم برگزار کنید و از مردم 
بخواهید نظرات خود را برای این مسائل مهم در کشور اعلام 
کنند. این درست نیست که مجلس یازدهم با شعار حل 
مشکلات اقتصادی بر سر کار آمده است، اما برای مسائل 
مختلف کشور مانند برجام یا فضای مجازی موانع ایجاد 
می کند. تندروها بودند که اجازه ندادند برجام به سرانجام 
برسد و اجازه حل شدن مشکلات اقتصادی را ندادند. دست 
از سر فضای مجازی و اینترنت بردارید و راه را برای همین 
درآمد حداقلی مردم نبندد. مصوب مجلس برای صیانت 
از فضای مجازی اعلام می کند که اینستاگرام و واتساپ 
باید به شرایط ۱۴گانه ای که نمایندگان مجلس یازدهم 
مصوب کرده اند، پایبند باشند. طبیعتا هیچ نماینده ای از 
اینستاگرام و واتساپ حاضر نیست که در ایران باشد و فقط 
ما مسیر استفاده مردم از فضای مجازی را خواهیم بست. 
 متاسفانه عده اندکی با رای حداقلی بر سرکار آمده اند و در 
مسیر درستی حرکت نمی کنند و کسی را هم قبول ندارند، 

جز خودشان!

نظرسنجی از مردم درباره طرح صیانت

رئیسمجلس:

پاسخیبرایکمکاریهادرخوزستاننداریم
مشکلاصلیسرکشبودننظاماداریواجراییاست

آرمانملی: ماه محرم تا چند روز 
دیگر آغاز می شود و جامعه مسلمان و 
دوستدار اهل بیت)ع( به عزاداری برای 
سالار شهیدان و یاران باوفایش می پردازند 
اما آنچه این روزها بیش از همیشه اذهان 
را به خود مشغول کرده، برگزاری مراسم 
عزاداری با توجه به خطر شیوع ویروس 
کروناست. برخی تاکید دارند که برگزاری 
هیات عزاداری و نزدیک شدن افراد به 
هم سبب افزایش ابتلا می شود؛ بنابراین 
باید تدبیری اندیشه شود. برخی دیگر 
برخلاف این دیدگاه چنین می گویند که 
مراسم عزاداری برای سالار شهیدان نباید 
تعطیل یا کمرنگ شود؛ بنابراین مردم را به 
حضور در هیات ها و دسته های عزاداری 

فرا می خوانند. 
منصورارضی:تعطیلنمیکنیم

دیروز همایش مجازی ۱۰ هزار هیات 
برگزیده کشور با حضور محمد قمی رئیس 
سازمان تبلیغات اسلامی و حاج منصور 
ارضی مداح اهل بیت )ع( به صورت زنده در 
اپلیکیشن »تکیه« برگزار شد. منصور ارضی 
در این مراسم با اشاره به اینکه ما همواره 
جلسات عزاداری را اجرا کردیم و به دنبال 
احیا نبودیم، در حالی که احیای خودمان و 
حاضران در جلسه بسیار مهم است، اظهار 

کرد: احیا چیزی است که همه به دنبال آن 
هستیم، اما عمل نمی کنیم. مجالسی که 
اجرا کردیم به خصوص در سال گذشته که 
بسیار سخت بود و بسیار هم درگیر شدیم، 
فواید خود را دارد، اما آن هدف احیا محقق 
نشد. ارضی گفت: سینه زن ها پای دین 
ایستاده اند. امروز مداحان و مدیران هیات ها 
بنا ندارند پای برگزاری مجالس حسینی 
بایستند. کلام امام جواد)ع( این است که 
اگر از امام حسین)ع( غافل شویم از توحید 
غافل شده ایم. هیات ها از فضای مجازی 
استفاده کنند، اما اجازه ندهند که دشمن 
از چگونه برگزار شدن مجالس عزاداری 
سو استفاده کند. وی با بیان اینکه فضای 
مجازی را دشمن برای ما فراهم کرده است، 
تصریح کرد: سال گذشته به وزیر بهداشت و 
مسئولان این وزارتخانه گفتم ممکن است 
فعالیت مدافعان سلامت را تعطیل کنند یا 
به خاطر کرونا فعالیت مرزبانان را تعطیل 
کرد؟ هیات ها را هم نمی توان تعطیل کرد؛ 
زیرا فعالیت آنها در گرو سلامت معنوی 
مردم است. تظاهرات هایی که این روزها 
در شهرهای مختلف و حتی تهران ایجاد 
شد، ناشی از چیست؟ ارضی افزود: ما باید 
برنامه ریزی کنیم تا جلسات عزاداری را با 
رعایت پروتکل های بهداشتی برگزار کنیم 

و به دنبال برگزاری مجازی نباشیم، زیرا 
این جلسات میدان مبارزه ماست. باید در 
شهرها تمام مراسم های سنتی البته جدا از 
آنها که خط قرمز هستند، مانند قمه زنی که 
مقام معظم رهبری حرام کردند، باید برگزار 
شود. گناهکاران، بی حجابان و عرق خوران 
باید ببینند که امام حسین)ع( هنوز زنده 
است و فرصت برای برگشتن دارند. این 
مداح اهل بیت )ع( افزود: زمانی که حکومت 
نظامی در دوران پهلوی بود، برنامه ریزی 
می کردیم، هم تظاهرات داشته باشیم و 
هم برای امام حسین)ع( سینه زنی کنیم. 
امروز هم نباید شل بگیریم که فرد در خانه 
بنشیند و روضه بخواند و دیگران مجازی 
مستمع باشند. وی گفت: برای وعظ و منبر 
فردی را بیاورید تا برای مردم از اخلاق و 
شهدا بگوید. واقعا جای حاج قاسم سلیمانی 
خالی است، او مرد روضه بود. ارضی افزود: 
معاون وزیر بهداشت می گوید هیات ها باید 
به دستور مراجع و مقام معظم رهبری 
عمل کنند. جمع کنید بروید، دولت شما 
دیگر تمام شد. ما طبق فرمان مقام معظم 
رهبری پای جلسات ایستاده ایم. این 
روزها می گویند مجازی هیات بگیرید. ما 
از واقعیتش چه استفاده ای کرده ایم که از 
مجازی ببرند. وی به تندی از دولت حسن 
روحانی انتقاد کرد که چرا مراسم های 
مذهبی سال گذشته را تعطیل کرده است، 
گفت: این دولت هشت سال از مقام معظم 
رهبری خرج کرد و به قول آقای مصباح 

هر چه به دولت گفتیم، گفتند به نظام 
اعتراض می کنید؛ در حالی که مقام معظم 
رهبری روضه اش را حتی یک نفره تعطیل 
نکرد. چرا سال قبل برخی جلسات روضه 
را تعطیل کردند؟ برای این باید استغفار 
عملی کنید. او افزود: استغفار کنید که چرا 
کوتاه آمدید؟ امسال راهکار را همگان بلد 
شدیم. اجازه دهید تمام مردم خادم امام 
حسین)ع( شوند و از آنها برای فضاسازی 
هیات ها و شهر استفاده کنید. این مداح 
اهل بیت )ع( در پایان خاطرنشان کرد: 
این دولت بلیت سفر به ترکیه، مغولستان 
و... را ارزان کرد تا کربلا تعطیل شود. آنها 
خائن بودند. ما باید بایستیم و با حضور تمام 
نیروها، زنده جلسه بگیریم و سینه بزنیم. تا 
یک سال غفلت در سال قبل را جبران کنیم. 
دستگاه امام حسین)ع( شفابخش است. 
اینها می خواستند بگویند نیست. همواره 
بیماران لاعلاج را به هیات می آوردند و شفا 
می گرفتند. آیا دروغ است؟ جبهه را خالی 

نکنید و کار را به فضای مجازی نکشید.
مراسمبرگزارکنید

یوسف ارجونی رئیس بسیج مداحان و 
نوشادی رئیس شورای هیات مذهبی کل 
کشور در نامه مشترکی که به امضا هر دو 
رسیده است از هیات مذهبی سراسر کشور 
درخواست کردند تا مجالس محرم امسال 
را با رعایت پروتکل ها و موارد بهداشتی در 
سراسر ایران اسلامی با تمام توان و امکانات 

به صورت باشکوه برگزار کنند.

منصورارضيباحملهبهدولتباوجوداوجگیريکرونا:

هیاتهارانميتوانتعطیلکرد!

جواد امام
فعالسیاسیاصلاحطلب


